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HORNIČTÍ PATRONI 
SE SEŠLI V MOSTĚ



Kolektivní vyjednávání bylo ve všech společnostech skupiny dokončeno a uzavře-
no. I přes složitou situaci na energetickém trhu byly kolektivní smlouvy uzavřeny 
na tříleté období s tím, že meziročně se bude nadále jednat jen o některých usta-
noveních, především z oblasti odměňování. 

Pro rok 2025 byl dohodnut mzdový růst tarifních 
mezd v průměru o 2 %, což je podle zástupců za-

městnavatele v současné době maximum mož-
ného. S nárůstem tarifních mezd zároveň vzros-

tou i další složky mezd, jako jsou prémie, náhra-
dy a příplatky. 
Benefity a bonusy, mezi které patří například tři-
náctý plat, výkonnostní bonus, odměna za dosa-
žení vážené technické disponibility nebo Osobní 
účet Pluxee, byly zachovány v rozsahu stávajících 
podmínek kolektivních smluv. U penzijního při-
pojištění dojde od nového roku ke změně někte-
rých podmínek a parametrů  a příspěvek zaměst-
navatele se navýší ve většině kolektivních smluv. 
Nejdůležitějším výstupem letošního kolektivní-
ho vyjednávání v rámci všech společností skupiny 
Sev.en Česká energie je skutečnost, že se podařilo 
uzavřít kolektivní smlouvu na tříleté období. Pro 
zaměstnance to zakládá záruky včetně odstupné-
ho na delší období, než je možné predikovat vývoj 
na energetickém trhu. Zároveň se také podařilo 
sjednotit další principy kolektivních smluv v jed-
notlivých společnostech skupiny Sev.en Česká 
energie.                                                               (red)
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ZAMĚSTNANCI SEV.EN ČESKÁ  
ENERGIE DOSTALI VÝROČNÍ ODMĚNY
Přes nelehkou situaci v energetice bylo rozhodnuto, že ve společnostech sku-
piny Sev.en Česká energie budou vyplaceny třináctý plat a odměna za dosažení 
vážené technické disponibility. 
Výplata byla realizována společně s listopadovou mzdou a na účty zaměstnanců byla připsána po-
čátkem prosince.
Výplata třináctého platu se týká zaměstnanců Severní energetické, Vršanské uhelné, Sev.en Inn-
tech, Sev.en Services, Servis Leasing, Infotea a Rekultivace. Vychází z platných kolektivních smluv 
nebo mzdových řádů a byla vyplacena v nepatrně nižší výši, než tomu bylo v  předchozím roce. 
Odměna za dosažení vážené technické disponibility se vyplácí ve výši dle plnění tohoto parame-
tru, ale nejméně ve výši 100 %, a to tarifně odměňovaným zaměstnancům v Elektrárně Počera-
dy, Elektrárně Chvaletice a v teplárnách Kladno a Zlín.                                                                 (red)

KOLEKTIVNÍ VYJEDNÁVÁNÍ  
VE SKUPINĚ BYLO UZAVŘENO  



Pro společnost Sev.en Global Investments byl uplynulý rok plný významných mil-
níků a strategických kroků. Naše aktivity v energetice a průmyslu se nadále roz-
víjejí napříč kontinenty, což přináší nejen nové příležitosti, ale také odpovědnost 
vůči komunitám, kde působíme.

Letos jsme posílili strukturu naší skupiny vy-
tvořením nové pozice provozního ředitele, aby-
chom zlepšili koordinaci, zvýšili výkonnost 
a efektivněji komunikovali napříč organizací. 
A jak jsme si vedli na všech čtyřech kontinen-
tech, kde působíme?

EVROPA
Jedním z největších úspěchů letošního roku je 
podpis dohody o převzetí britské a norské oce-
lárny Celsa Steel UK a Celsa Nordic. Tyto před-
ní společnosti zaměřené na recyklaci ocelového 
šrotu a následně výrobu konstrukční oceli s níz-

kou uhlíkovou stopou, považujeme za klíčo-
vý přírůstek do našeho portfolia. Obě ocelárny 
patří mezi nejudržitelnější v oboru, Celsa Nor-
dic navíc využívá při výrobě i obnovitelnou vod-
ní energii. Těšíme se, že začneme spolupracovat 
s místními týmy na dalším rozvoji už tak tech-
nologicky vyspělých provozů. V Sev.en Global 
Investments díky nově podepsané transakci při-
vítáme více než 2 700 zkušených zaměstnanců.
Celková výrobní kapacita těchto dvou oceláren 
činí dva miliony tun ocelových výrobků, které se 
používají především ve stavebnictví – tyče, pro-
fily, sítě a dráty. 

Začátkem tohoto roku jsme také úspěšně do-
končili nákup čtyř plynových elektráren Inter-
Gen ve Velké Británii. Tyto elektrárny pokrývají 
přibližně 5 % britské spotřeby elektřiny a posilu-
jí naši pozici na evropském trhu. 

ASIE
Ve Vietnamu se nám letos podařilo uzavřít do-
hodu o získání dalšího 19% podílu v uhelné 
elektrárně Mong Duong 2. Celkově tak budeme 
spravovat 70 % uhelné elektrárny, která je klí-
čovým dodavatelem energie pro oblast Hanoje 
a severního Vietnamu. Po dokončení obchodu 
se Sev.en GI stane největším evropským investo-
rem v energetickém sektoru Vietnamu.

AUSTRÁLIE
Významného milníku jsme dosáhli také v Aus-
trálii. Naše společnost SO4 po letech úsilí a vý-
voje úspěšně vyrobila organický síran draselný 
známý jako hnojivo potaš. Nyní společnost smě-
řuje ke komerčnímu provozu, čímž se stane vý-
znamným australským dodavatelem organic-
kých hnojiv na bázi draslíku.

SEVERNÍ AMERIKA
Na americkém trhu jsme otevřeli novou kance-
lář, a to v New Yorku. Nově jmenovaný manažer 
pro tamní region přináší bohaté zkušenosti, kte-
ré přispějí k naší expanzi a dalším příležitostem, 
zejména v oblasti ropy a zemního plynu.
Naše aktivity ukazují, že dokážeme být silným 
partnerem na lokální i globální úrovni. Na kon-
ci roku to potvrdil i prestižní žebříček Česká eli-
ta, který seřazuje 100 nejhodnotnějších firem 
s výhradně českými vlastníky. Jedenácté místo 
potvrzuje naši schopnost úspěšně čelit výzvám 
a přispívat k růstu české ekonomiky. Jsme hrdí 
na všechny, kdo jsou naší součástí, a těšíme se, 
co přinese rok 2025.

Veronika Diamantová, Head of Communication,  

Sev.en Global Investments 
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Sáričková Benešová Gabriela Sáričková  
Benešová
mluvčí skupiny

Regionální média se zajímala o to, v jaké fázi je projekt BIOSAFARI, který připravuje skupi-
na Sev.en Česká energie. 
Na BIOSAFARI jsme začali spolu s partnery pracovat už nyní, počítáme, že bude připravené jako 
dárek na letní prázdniny. Nahradí oblíbené Uhelné safari a zájemcům nabídne virtuální prohlídku 
celého území lomu ČSA. Připravovaný okruh má patnáct zastavení naplněných informacemi, ob-
razovým i mluveným materiálem. Bude možné jej procházet v aplikaci na smart telefonech i na 
webových stránkách. Představí všechny zajímavosti, které se tý-
kají hnědouhelného lomu, od historie těžby, přes technické uni-
káty až po rekultivaci či přirozenou obnovu krajiny. Jednotlivá 
zastavení mají své partnery, kteří mají k tématu blízko a jsou od-
borníky na danou tématiku. Oblast historie hornictví například 
připravuje Podkrušnohorské technické muzeum, partnerem za-
stavení zaměřených na přirozenou obnovu krajiny je Fakulta ži-
votního prostředí ČZU v Praze, informace o navrácení řeky Bíliny 
do původního koryta připravuje Povodí Ohře. 
Zájemci si v současné době mohou prohlédnout virtuální pro-
hlídku velkostroje RK5000, která je přístupná prostřednictvím 
webových stránek Uhelného safari. Na červenec plánujeme den 
otevřených dveří, kdy si mnohakilometrovou trasu BIOSAFARI 
budou moci projít návštěvníci a na jednotlivé zastávky se podí-
vat přímo v lomu.  

MÉDIA V LISTOPADU ZAJÍMALO 

Teplárna Kladno  prodala komín, který 
se již nevyužíval. Byl součástí ener-
getického zdroje Kotelna 2 bývalého 
závodu Poldi v oblasti dnes nazývané 
Průmyslová zóna Kladno-východ. 

„Tato průmyslová zóna se momentálně revitalizuje 
a současný vlastník v rámci přípravy projektu pro-
jevil zájem o koupi objektu komína. Vzhledem k to-
mu, že teplárna komín nevyužívala a byl již osamo-
ceným objektem v zóně jiného majitele, byla v ro-
ce 2020 uzavřena smlouva o smlouvě budoucí se 
závazkem prodeje. Letos v říjnu se podepsala kup-
ní smlouva a komín původní Kotelny 2 získal no-
vý majitel,“ vysvětlil František Diamant, ekonom 
majetku Teplárny Kladno.  
Sto dvacet metrů vysoký železobetonový mo-
nolit nahradil původní komín Kotelny 2, který 
byl zbourán v 70. letech. Delimitací majetku pů-
vodního podniku Poldi přešel komín jako sou-
část energetického provozu v roce 1992 do majet-
ku právního předchůdce dnešní Teplárny Klad-
no. V polovině devadesátých let byl energetický 
zdroj odstaven a komín už se nepoužíval. S roz-
vojem komunikačních sítí projevilo několik pro-
vozovatelů zájem umístit na něj svou technologii, 
protože výška komína umožňuje velký dosah te-
lekomunikačního signálu. K tomuto účelu slouží 
komín doposud. 
V loňském roce teplárna umístila na komín ve 
spolupráci s ornitology sokolí budku s fotopas-
tí. Pár dravců sice budku objevil, ale nezahnízdil 
a další pokus už se nepodařilo zopakovat, proto-
že sokolí budka i s fotopastí byla odcizena.  
Podobných historických majetků má kladenská 
teplárna v současné době již minimum. „V rám-
ci provozu došlo v průběhu let k modernizaci celé-
ho technologického vybavení. Současně s revitali-
zací původní průmyslové zóny se objekty, které již 
neměly a nemají další využití, prodaly. Zajímavý-
mi stavbami z pohledu historie a aktuálně pou-
žívané technologie jsou čerpací stanice říční vody 
z Vltavy v Podmoráni, části obce Úholičky a vo-
dárna v Úholičkách, která dodává technologickou 
vodu do teplárny a částečně i do přilehlé průmys-
lové zóny,“ doplnil František Diamant. 

(red)

NEVYUŽÍVANÝ  
KOMÍN V KLADENSKÉ 
PRŮMYSLOVÉ ZÓNĚ 
MÁ NOVÉHO MAJITELE

SEV.EN GLOBAL INVESTMENTS: ROK VE 
ZNAMENÍ UPEVŇOVÁNÍ POZICE VE SVĚTĚ

Ocelárny Celsa Nordic ve  
Velké Británii. Foto: archiv SGI
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Do Elektrárny Chvaletice v listopadu dorazil krokodýl. Jednalo se o motorový vlak, 
kterým si členové Klubu železničních cestovatelů (KŽC) přijeli prohlédnout zdejší 
vlečku. 

„Klub železničních cestovatelů pořádal víkendo-
vé setkání v Chrudimi a během své cesty z Pra-
hy se jeho členové kromě standardních železnič-
ních tratí snaží projíždět také průmyslové vleč-
ky, které mají na trase. Proto nás požádali, zda 
by při zpáteční cestě přes Pardubice nemohli za-
jet i k nám do elektrárny,“ vysvětlil Jiří Odehnal, 
směnový inženýr Elektrárny Chvaletice, který 
železničním nadšencům zajišťoval doprovod bě-
hem jejich návštěvy. Zajímali se o zhruba kilo-
metrový úsek železniční vlečky v areálu chvale-
tické elektrárny a v jejím bezprostředním okolí. 
„Zhruba třicet fanoušků železnice, včetně několi-
ka členů z Německa, se svezlo po celé délce vleč-
ky a měli štěstí, že si mohli prohlédnout i vyklád-
ku uhlí na výklopníku,“ doplnil Jiří Odehnal. Že-

lezniční nadšenci nebyli v Elektrárně Chvaletice 
poprvé. První návštěva se uskutečnila přibližně 
před dvaceti lety. 
Klub železničních cestovatelů vznikl v osmdesá-
tých letech a specializoval se na cesty po tratích 
po celé republice. Postupně se do středu jeho zá-
jmu dostaly i železniční vlečky. Na svých cestách 
se snaží projet všechny železniční cesty. Pravi-
delně pořádají setkání a výlety nejen po Čes-
ku, ale i v zahraničí. Zabývají se renovací starých 
a vyřazených vozidel, provozují historické vlaky 
a v Praze i posilové linky Českých drah a pořá-
dají zážitkové jízdy. 
Speciální motorový vůz typu 286, kterým členo-
vé KŽC do chvaletické elektrárny dorazili, byl 
vyroben ve Studénce v roce 1968 v 37 kusech, 

využíval se v Čechách i na Slovensku. Tento kon-
krétní jezdil u našich východních sousedů do ro-
ku 2006, než ho získal KŽC a zrenovoval.    
Vlečku Elektrárny Chvaletice tvoří přibližně 
10,5 kilometru kolejí. Po železnici sem putuje 
nejen uhlí ze severu Čech, ale prakticky veške-
rý materiál potřebný pro provoz, s výjimkou sí-
ry a močoviny. 

ŽELEZNIČNÍ NADŠENCI SE PROJELI  
PO VLEČCE ELEKTRÁRNY CHVALETICE

Jen krátce po skončení oprav bloku 3 se v Elektrárně Počerady připravují na další 
velkou akci. Na jaře příštího roku začnou opravovat blok 4. Nejedná se o generální 
opravu, práce budou probíhat v menším rozsahu. 

„Jak se mění situace v energetice, mění se i naše 
plány na opravy jednotlivých částí výrobní tech-
nologie. Ještě na jaře letošního roku se uvažovalo 
o zastavení celého projektu, na podzim ale došlo 
k dohodě s akcionářem, že se opravy bloku 4 usku-
teční, ovšem v redukované podobě. Určili jsme si 
rámec, do kterého se musíme vejít, přičemž jsme 
limitováni nejen rozpočtem, ale také časem. Rá-
di bychom opravu realizovali ve druhém kvartálu 
příštího roku. Na základě toho jsme oslovili osvěd-
čené dodavatele, s nimiž dlouhodobě spolupracu-
jeme,“ vysvětlil Pavel Tyrpekl, technický ředitel 
Elektrárny Počerady. 

Největší objem prací se bude týkat kotle, kde se 
bude měnit mimo jiné výsypka spalovací komo-
ry. Dílčí opravy čekají vybrané části výparníku 
a práškové hořáky. S těmito opravami souvise-
jí i další práce, například vyzdívky v kotli. Dále 
se plánuje výměna exponovaných částí parovo-
dů, na zbylých bude provedena diagnostika, aby 
se zkontroloval stav zařízení. Počítá se i s drob-
nějšími pracemi na turbíně, které se dotknou 
především regulace, ale také ložisek a olejového 
systému, zároveň se zkontrolují  další části sou-
strojí. Ve strojovně jsou v plánu revize a opra-
vy čerpadel a jejich motorů, jinak půjde zejmé-

na o běžnou údržbu zařízení. „Nutná bude opra-
va generátoru, budeme měnit rotor. V tuto chvíli 
je zařízení u dodavatele, abychom ho měli připra-
vené a v době odstávky mohli vyměnit,“ doplnil 
technický ředitel s tím, že opravy, spíše základ-
ního charakteru, se dotknou i dalších částí tech-
nologie, jako jsou kouřovody, elektroodlučova-
če a absorbér. 
„Hlavním cílem celé akce je udržet spolehlivost 
a disponibilitu bloku. Kolegové z centrálního ná-
kupu již připravují smlouvy. Těsně před koncem 
března plánujeme blok odstavit a v prvním čer-
vencovém týdnu by měly být opravy dokončeny. 
Budou se překrývat s plánovanou celozávodní od-
stávkou, která nás v příštím roce rovněž čeká, stej-
ně jako běžná, zhruba třítýdenní oprava bloku 2,“ 
uzavřel Pavel Tyrpekl.                                       (pim)

DALŠÍ Z BLOKŮ V POČERADECH
SE PŘÍŠTÍ ROK DOČKÁ OPRAV

Powertica Energie, přední dodavatel elektřiny a plynu na českém 
trhu, i díky svým letošním úspěchům na aukčních platformách PXE 
a ČMKBK potvrdila roli předního dodavatele energií. Společnost tak 
prokázala svou schopnost zajistit spolehlivé a stabilní dodávky ener-
gií nejen pro velké firemní klienty, ale také pro klíčové instituce, vy-
soké školy, kraje a města.

KLÍČOVÉ ÚSPĚCHY  
ROKU 2024
Powertica byla v letošním roce na aukčních plat-
formách opětovně úspěšná a zařadila se tak mezi 
nejvýznamnější dodavatele zákazníkům z veřej-
ného sektoru. Mezi klíčové úspěchy patří:

 � Správa železnic - trakce: Powertica zajisti-
la dodávku 1 221 GWh elektřiny ročně, což 
představuje největší jednotlivou aukci roku.

 � Správa Pražského hradu a obora Lány: 
Powertica pokračuje jako dodavatel elek-
třiny pro roky 2025 a 2026, čímž navazuje 
na úspěšné dodávky z let 2023 a 2024 o cel-
kovém objemu 6,3 GWh. Kontrakt je uza-
vřen za pevné ceny, přičemž 30 % dodané 
energie pochází z obnovitelných zdrojů pro-
střednictvím certifikovaných záruk původu.

 � Ministerstvo financí ČR: Dodávka o obje-
mu 75 GWh ročně potvrzuje dlouhodobou 

a stabilní spolupráci s významnými stát-
ními institucemi.

 � Univerzita Karlova: Powertica zajistila 
dlouhodobou dodávku elektřiny pro nej-
větší českou univerzitu, což dokládá její 
schopnost flexibilně reagovat na potřeby 
akademického sektoru.

ŠIROKÉ SPEKTRUM  
KLIENTŮ
Udržuje si stabilní klientskou základnu na-
příč různými sektory. Mezi její partnery nově 
patří prestižní univerzity (Univerzita Karlova, 
ČVUT, Masarykova univerzita), kraje (Zlínský, 
Středočeský) a významná města (Praha, Plzeň, 
Havířov). Díky své flexibilní nabídce a orienta-
ci na potřeby klientů Powertica nadále posilu-
je svou pozici klíčového partnera ve veřejném 
sektoru.

ZELENÁ ENERGIE  
JAKO DOPLNĚK
Powertica reflektuje rostoucí zájem svých kli-
entů o obnovitelnou energii, přičemž v roce 
2024 objem dodávek zelené elektřiny překročil 
100  GWh. Tento trend ukazuje na měnící se po-
žadavky některých zákazníků, které Powertica 
dokáže efektivně integrovat do svého portfolia 
produktů služeb.

VÝHLED  
DO ROKU 2025
Při budování silného postavení na trhu s ener-
gií klade důraz na dlouhodobé partnerství, spo-
lehlivost a profesionalitu. S ohledem na měnící 
se tržní podmínky a energetickou transformaci 
plánuje Powertica nadále rozšiřovat své služby 
tak, aby reflektovaly potřeby klientů a současně 
jim umožnila spolehlivý a udržitelný přechod na 
nízkoemisní formy energie. 

(red)

POWERTICA ENERGIE: SPOLEHLIVÝ  
DODAVATEL ENERGIÍ A STABILNÍ  
PARTNER PRO VEŘEJNÝ SEKTOR
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Dnes již uzavřený hlubinný Důl Cínovec na Teplicku by se mohl stát místem, kde se 
uvažuje o těžbě lithia. Už nyní se zde proto přímo v hlubině provádějí průzkumné 
práce a odběry vzorků. Podílejí se na nich také členové Hlavní báňské záchranné 
stanice Most (HBZS). 

Na základě požadavků firmy Geomet, která pro-
jekt těžby lithia připravuje, se báňští záchranáři 
vypravili do Dolu Cínovec už na konci září. Je-
jich úkolem bylo zajistit bezpečnost a doprovod 
odborníkům ze společnosti Geomet a Státního 
ústavu radiační ochrany, kteří z hlubiny potře-
bovali získat data o radiaci v opuštěných důlních 
dílech. Na sedmi místech dolu instalovali detek-
tory radonu, které sloužily k měření dávkového 
příkonu gama záření. Kromě toho byly na něko-
lika místech odebírány vzorky vzduchu a vody 
z podzemních pramenů. 

„Na konci listopadu jsme se na Cínovec vrátili, 
abychom opět asistovali odborníkům ze společ-
ností Geomet a SÚRO při vynesení detektorů na 
povrch. Zatímco v září jsme do cínoveckého dolu 
vstupovali po žebřících jámou číslo I do přibližně 
osmdesátimetrové hloubky, při vyzvedávání de-
tektorů jsme zvolili jinou trasu, z německé strany 
přes návštěvnickou štolu Besucherbergwerk v Al-
tenbergu. Trasa vedla podzemím zhruba pět ki-
lometrů, přičemž ze všech míst se podařilo detek-
tory vyzvednout. Současně s tím se prováděla mě-
ření rychlosti proudění důlních větrů, odebíraly 

vzorky vody a také vzdušin k rozborům v labora-
toři HBZS,“ vysvětlil Tomáš Vácha, zástupce ře-
ditele HBZS, který na akci působil v roli velitele 
báňského záchranného sboru. 
Každé z akcí se účastnily dvě pětičlenné čety 
báňských záchranářů společně s velitelem. Jed-
na pracovala v hlubině a druhá zajišťovala asis-
tenci na povrchu. 
První zmínky o těžbě cínu na Cínovci, který 
podle něj dostal jméno, pocházejí ze 14. stole-
tí. Těžba v Dole Cínovec I skončila v 70. letech 
minulého století, kdy jej postupně nahradila těž-
ba v Dole Cínovec II. Definitivně byl Důl Cíno-
vec uzavřen na začátku 90. let minulého století. 
Zhruba dvě třetiny ložiska se nacházejí na české, 
třetina na saské straně hranice.                    

   (red)

BÁŇŠTÍ ZÁCHRANÁŘI POMÁHALI PŘI 
ODEBÍRÁNÍ VZORKŮ V DOLE CÍNOVEC

VĚDCI PODPORUJÍ PŘÍRODĚ BLÍZKOU 
OBNOVU KRAJINY PO TĚŽBĚ 
Čím více prostoru k obnově území po těžbě dostane příroda bez zásahů člověka, 
tím lépe. Tak nějak by se dalo zjednodušeně shrnout prohlášení skupiny vědců zve-
řejněné koncem listopadu. Svá tvrzení opírají o výzkumy, zkušenosti ze zahraničí i 
praktické projekty. 

„Přírodě blízká obnova vytváří pestré prostředí, 
které obývá celá plejáda běžných i ohrožených dru-
hů, jež původně žily především na bezlesých stano-
vištích s malým množstvím živin v půdě či vodě. 
Přírodě blízká obnova pracuje s přirozenou sukcesí 
(samovolným vývojem) nebo se sukcesí usměrňo-
vanou, kdy vývoj korigujeme žádoucím směrem,“ 
píší ve svém prohlášení akademici a připomínají, 
že ochrana přírody se v tomto případě nevyluču-
je ani s extenzivním rekreačním využitím. „Řada 
ohrožených druhů potřebuje určitou míru narušo-
vání prostředí, takže přítomnost lidí jim nejen ne-
vadí, ale může dokonce i prospívat. Někdy přistu-
pujeme k cílené péči o místa s výskytem ohrožených 
organismů, například pastvou, prosvětlováním le-
sa, obnovou tůní či písčin,“ uvádějí v prohlášení. 
Poukazují rovněž na stanovisko tří stovek od-
borníků na podporu přírodě blízké obnovy 

z roku 2008, které podpořily nevládní organi-
zace věnující se ochraně přírody i Těžební unie, 
sdružující české těžební firmy. Přestože vědci, 
nevládní organizace i těžební firmy byli v té-
to otázce zajedno, narážely jejich snahy na řa-
du úskalí, především na zastaralou legislativu, 
stereotypy v rozhodování některých úřadů nebo 
zájmy rekultivačních firem. Díky úsilí mnoha 
lidí a institucí se postupně daří problémy pře-
konávat. V těžbou narušených územích vznikla 
řada projektů, které chrání biologickou rozma-
nitost, zadržují vodu a zároveň slouží k rekreaci, 
výchově a vzdělávání.
„Naším úkolem je najít rovnováhu mezi hospo-
dářským využitím obnovené krajiny, volnočaso-
vými aktivitami a ochranou přírody. Proto pl-
ně podporujeme návrh na vyhlášení chráněného 
území v části lomu ČSA (a následně lomu Vršany 

či v dalších plochách území ovlivněného povrcho-
vou těžbou uhlí), kde dosud převládaly rekultiva-
ce technického typu. Potenciál přírodě blízké ob-
novy je zde značný, jak dokládá více než čtyřicet 
let vědeckého zkoumání i řada zahraničních pří-
kladů,“ stojí rovněž v prohlášení. Jako příklad 
uvádějí Sasko-Anhaltsko, kde na území povr-
chových lomů bylo už před 15 lety pro ochra-
nu přírody vyčleněno více než 20 km2 a dalších 
130 km2 bylo vykoupeno nadacemi na ochranu 
přírody. Podobný postup byl zvolen u Lille v se-
verozápadní Francii. „Všude se přírodě blízká 
obnova osvědčila a lze předpokládat, že podob-
ně pozitivní dopady bude mít i u nás. Navíc je 
její využití v souladu s evropským nařízením na 
obnovu přírody, jehož záměry může velice dobře 
naplňovat,“ uzavírají své prohlášení vědci z ně-
kolika českých univerzit a dalších odborných 
pracovišť a společností. K jejich stanovisku bylo 
možné se připojit i prostřednictvím petice, kte-
rá měla v polovině prosince na svém kontě už 
více než pět stovek podpisů.                    

         (red) 

V březnu to bude devět let, co se definitivně uzavřely brány dolu 
Centrum, posledního hlubinného hnědouhelného dolu v Česku. 
Připomenout si, jak to v podzemí vypadalo, může nyní každý pro-
střednictvím kalendáře nazvaného Centrumka na fotografiích 
Petra Havlíka. 

Fotografie v kalendáři už měla veřejnost šanci 
vidět několikrát, například na výstavě v galerii 
v prostorách kostela Nanebevzetí Panny Marie 
v Mostě, ale také v Galerii Julius v areálu býva-
lého hlubinného Dolu Julius III, kde nyní sídlí 
Podkrušnohorské technické muzeum. Petr Ha-
vlík se o provoz galerie řadu let stará. 
K dolu Centrum má ale rovněž blízko. Pracoval 
zde na několika projektech, během nichž foto-

grafoval jak zaměstnance, 
tak prostory přímo v hlu-
bině. Právě výběr z černo-
bílých industriálních záti-
ší z hlubiny tvoří kalendář. 
Pocházejí z období zhruba 
tři až čtyři roky před uza-
vřením dolu Centrum.                   

(red)

VZPOMENOUT NA CENTRUMKU  
DÁVÁ FOTOGRAFICKÝ KALENDÁŘ

Zemědělská rekultivace, která je jednou ze součástí revitalizace povrchových lomů 
po ukončení těžby, by mohla díky akademickým výzkumům dostat zcela nový rozměr. 

Čeští vědci z Národního centra kompetence 
(NCK) BIOCIRKL se zaměřují na využití pokro-
čilých metod zlepšování kondice půdy a vyššího 
využití potenciálu rekultivovaných ploch k země-
dělství. Výzkum podpořila Technologická agen-
tura České republiky (TA ČR) z programu Ná-
rodní centra kompetence. 
NCK BIOCIRKL sdružuje zástupce dvaceti od-
borných pracovišť a firem. V tomto konkrétním 
projektu se vybraný tým snaží analyzovat poten-
ciál pěstování energetických plodin druhé gene-
race na rekultivovaných územích v kombinaci 
s fotovoltaikou.
„Přesouvání značného množství  zeminy do tva-
rování výsypek, které jsou tvořené různorodými 
vrstvami materiálů s rozličnými vlastnostmi, vod-
ním režimem i mikroklimatem, je proces z mnoha 
ohledů složitý a nákladný. Na některých místech 
se přistupuje k přirozené sukcesi doplněné o hy-
drickou rekultivaci, částečnému zaplavení zbytko-
vých jam. Tak již ostatně vznikla jezera Milada či 

Most v Podkrušnohoří. Jinde jsou v rámci rekulti-
vací vysazovány lesy, mnohdy v případě jediného 
lomu v počtech několika miliónů sazenic. Zeměděl-
ské rekultivace jsou pak obvykle předávány k další-
mu užívání ve formě travního porostu nebo polí,“ 
vysvětluje realitu, ze které výzkum vychází, Ol-
ga Šolcová z Ústavu chemických procesů AV ČR, 
která je zároveň hlavní řešitelkou NCK BIOCIR-
KL. Většímu využití zemědělské kapacity území 
po ukončení těžby může podle ní pomoci zvýšení 
úrodnosti půdy  rekultivovaných ploch. „V tomto 
ohledu by mohlo rekultivační krajině velmi pomoci 
pěstování energetických plodin a rychle rostoucích 
dřevin. A právě na podporu rozvoje těchto rekulti-
vačních plantáží jsme se nyní zaměřili,“ doplnila.
Vědci se proto soustředili na rekultivace prostřed-
nictvím energetických plodin druhé generace 
v kombinaci s biouhlem jako nosičem biostimu-
lantů pro obohacení půdy. „Testujeme biologic-
kou účinnost různých modifikovaných organických 
hnojiv a biostimulantů na bázi hydrolyzátů. Tím 

je například ‚zelený‘ hydrolyzát ze zpracování ži-
vočišných odpadů, který dále kombinujeme třeba 
se speciálními mikroorganismy, exopolysacharidy 
a podobně. Výzkum zahrnuje organickou syntézu, 
ověřování bioaktivity v kontrolovaných laborator-
ních a polních podmínkách, analýzu fytohormonů 
v biomase, analýzu stresových faktorů a odolnosti 
rostlin vůči nim,“ doplnila šéfka projektu. 
Rekultivační plantáže by mohly samy přispět 
k půdotvornému procesu, k zúrodnění a oživení 
půdy. Zároveň by pásy vzrostlé zeleně měly v ze-
mědělské krajině pozitivní vliv na okolní pozem-
ky díky částečnému zastínění, zmírnění větrů či 
zvýšené retenci vody v krajině. Stejně tak mohou 
víceleté energetické plodiny nastartovat i pláno-
vané zemědělské rekultivace a vhodně tak doplnit 
ekologicky cenná společenstva vzniklá přirozeně. 
Ochránit je před erozí, dotovat mladou antropo-
zem odumřelou organickou hmotou a zlepšovat 
strukturu půdy. 
Výsledky rozsáhlého a zajímavého projektu 
NCK BIOCIRKL se sbírají postupně a všechny 
mají být známé v roce 2028.                             

 (red)

PĚSTOVÁNÍ PLODIN MŮŽE PŘISPĚT  
KE ZÚRODNĚNÍ REKULTIVOVANÉ PŮDY

Báňští záchranáři asistovali při instalaci 
detektorů radonu. Foto: HBZS
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Průvod se světlem svaté Barbory se stal v Mostě adventní tradicí, kterou připravu-
je Spolek severočeských havířů. Letos do ulic Mostu vyrazili horníci ve slavnost-
ních uniformách s předstihem, jako každý rok si ale pro veřejnost připravili něco 
speciálního. 

V čele průvodu městem tentokrát nekráčela sva-
tá Barbora za doprovodu permoníků, ale druhý 
hornický patron, svatý Prokop. Společně s ním 
se procesí na cestě dvakrát zastavilo, aby si spo-
lečně s přihlížejícími zazpívalo hornické pís-
ně – karmíny. Na pódiu na mosteckém Prvním 
náměstí se všichni přítomní pokusili nejprve 
přivolat svatou Barboru. Podařilo se, na mís-
to shromáždění ji doprovodili báňští záchranáři 
a společně pak všichni vyvolali primátora Mos-
tu Marka Hrvola. Ten z rukou hornické patron-
ky převzal kouzelné světlo, které má po celý dal-
ší rok ochraňovat obyvatele města. 
„Letos se poprvé v historii této akce setkali oba 
horničtí patroni a veřejnost měla šanci se do-

zvědět něco o jejich historii,“ připomněl Zby-
něk Jakš, předseda Spolku severočeských havířů. 
Svatí Prokop a Barbora jsou tradičními hornic-
kými patrony. Ženská zastánkyně havířů je zná-
mější, 4. prosinec se slavil jako hlavní hornický 
svátek od konce 18. století. K Barboře se hlási-
li havíři i za nejbližšími hranicemi českých zemí 
v Polsku a Německu, také proto je tradice sva-
té Barbory rozšířenější. Svatý Prokop, první opat 
Sázavského kláštera, začal jako hornický patron 
nahrazovat svatou Barboru od poloviny 19. sto-
letí. Jako ryze český patron se měl postupně pro-
sazovat zejména v oblastech s česko-německým 
obyvatelstvem. Lidem byl svým asketickým způ-
sobem života blízký, oslavy jeho svátku 4. čer-

vence, odkazující k datu jeho svatořečení, se rov-
něž vžily.     
Tradice předávání světla svaté Barbory se po-
stupně rozšiřuje i na dalších místech blízkého či 
vzdálenějšího regionu. S hornickou patronkou 
se na začátku prosince setkávají lidé například 
v Kadani, kouzelné světlo si mohli letos odnést 
i návštěvníci tradičního hornického Mikulá-
še ve štole Panny Marie Pomocné v Měděnci na 
Chomutovsku. V chodbách štoly malí i velcí ná-
vštěvníci mohli potkat také Marcebilu, patron-
ku Krušných hor a samozřejmě Mikuláše s an-
dělem a celou hordou čertů.  Štola Panny Ma-
rie Pomocné je jednou z prvních prohlídkových 
štol na našem území. Vznikla ještě v dobách Ra-
kousko-Uherska. Nyní je společně s dalšími pa-
mátkami součástí hornické krajiny v okolí vrchu 
Mědník na seznamu světového kulturního dě-
dictví UNESCO.                                            

  (red)  

HORNIČTÍ PATRONI  
SE POPRVÉ SEŠLI V MOSTĚ

Jaroslav Jambor patří na šachtě k žijícím legendám. V lomu Vršany pracuje jako ři-
dič nakladače od jeho úplných počátků, letos po téměř padesáti letech odchází do 
penze. Nudit se ale rozhodně nebude, v nedalekých Volevčicích má hospodářství, 
o které je třeba se starat neustále. 

„Na šachtě pracoval můj táta a já ho v tom ná-
sledoval, stejně jako můj syn, který původně pra-
coval na Armádě a dnes je na skrývkovém stroji 
v Bílině,“ vzpomínal řidič nakladače, který bě-

hem své kariéry vyzkoušel celou řadu strojů. 
„Jezdil jsem na graderech, scraperech, dumperech, 
nejrůznějších nakladačích. Po revoluci přišly no-
vé nakladače Tatra a od té doby jsem jezdil hlav-

ně s nimi,“ vypočítal Jaroslav 
Jambor. Práce ho stále baví, 
nejvíc dělat cesty, protože rád 
za sebou vidí kus práce.
Většinu své profesní kariéry 
spojil s lokalitou Vršany, dří-
ve závodem Hrabák. „V roce 
1975 jsem nastoupil do Třísko-
lup, ještě když to byla funkční 
šachta. Pracoval jsem tam osm 
let a přešel na Hrabák. Zažil 
jsem začátky Vršan i Slatinic,“ 
vzpomíná Jaroslav Jambor. 

Z bývalých kolegů už je většina pryč. Jeden z po-
sledních, František Kuklík, odešel před nedáv-
nem. Za téměř padesát let se měnili nejen ko-
legové, ale i technika. „Upřímně řečeno, dnes už 
stroje nejsou, co dřív bývaly. Kdysi po něm člověk 
mohl skákat a vydržel skoro všechno,“ vzpomíná 
řidič. Stále by se ještě na šachtě našly „veteráni“, 
které pamatuje z minulosti. Třeba lopatové rypa-
dlo E 2,5 „tři sta čtyřicet dvojka“, které je v záloze 
pro vykládku popílku ve Vršanech. Jaroslav Jam-
bor si ho pamatuje, když bylo běžně v provozu. 
Až definitivně opustí šachtu, hodlá se věnovat 
svému hospodářství ve Volevčicích, kde žije. 
Stará se o zhruba dva hektary polí a řadu zvířat. 
„Chovali jsme prakticky všechno, husy, kachny, 
krůty a svého času jsme měli stovku slepic i bý-
ky. Teď už máme drůbeže mnohem méně, ale po-
řád dost. Naštěstí je to můj koníček,“ říká Jaroslav 
Jambor. Samozřejmě si najde čas i na rodinu, 
kromě dvou dětí má čtyři vnoučata, nejstaršímu 
je čtrnáct a nejmladšímu osm let.  

(pim)   

ŠACHTU PO TÉMĚŘ PADESÁTI LETECH 
VYMĚNÍ ZA DOMÁCÍ HOSPODÁŘSTVÍ

Setkání se zaměstnanci měli na programu ve všech společnostech skupiny Sev.en 
Česká energie. Ve třech termínech se během předvánočních týdnů uskutečnilo i v 
severočeských společnostech skupiny. 

Generální ředitel těžebních společností Petr 
Lenc společně s výrobním ředitelem a závod-
ním lomů Pavlem Kounovským vysvětlova-
li aktuální situaci na energetickém trhu, ale ta-
ké konkrétní změny, které zaměstnance v nad-
cházejících měsících čekají. Ačkoli na evropské 
i národní úrovni nedošlo v oblasti energetiky 
k výraznějšímu posunu, v těžebních společ-
nostech se vytvořil takový provozní i obchod-

ní model, který zaručuje společnostem provoz 
v roce 2025 a pokud nedojde k žádným nepřed-
vídatelným okolnostem také v roce 2026. Vý-
hled na další roky by za současné situace byl 
podle vedení společností jen věštěním z křiš-
ťálové koule. 
Mluvilo se také o plánované sanační těžbě v lo-
kalitě ČSA, která rozhodně není novým zahá-
jením standardního provozu v lomu ČSA. Má 

souvislost s ukončováním těžby a navazující-
mi sanačními pracemi. Podařilo se vytvořit ob-
chodní model, který umožní vytěžit i zbývají-
cí zásoby uhlí v lomu ČSA. Sanační těžba navíc 
pomůže i lomu Vršany, bude moci lépe si roz-
ložit zásoby takzvaného „teplého“ uhlí v lokali-
tě Jan Šverma. 
Personální ředitelka skupiny Jana Hassmanno-
vá společně s předsedou odborové organizace 
Jaromírem Frantou komentovali výsledky ko-
lektivního vyjednávání, které bylo uzavřeno na 
nadcházející tři roky. 

(red) 

NA SETKÁNÍCH SE ZAMĚSTNANCI  
SE ŘEŠILY PLÁNY NA NEJBLIŽŠÍ OBDOBÍ

Kromě Mikuláše mohli návštěvníci štoly  
v Měděnci potkat i svatou Barboru. Foto: (pim)

Nakladač Jaroslava Jambora  
z lomu Vršany. Foto: archiv SN



Projekt SOS (Svačinka – Oběd – Svačinka) do školky, který pořádá organizace WO-
MEN FOR WOMEN, pomohl v prvním pololetí letošního roku téměř 1 000 dětem 
z 250 mateřských škol. Za stravování předškoláků, jejichž rodina se nachází v nepří-
znivé životní situaci, bylo uhrazeno 5,7 milionu korun. Women for Women zazna-
menala ve školním roce 2024/2025 v porovnání se zářím loňského roku více než 
dvacetiprocentní nárůst počtu žádostí o podporu.

Projekt SOS do školky byl zahájen v břez-
nu 2023 na základě dlouholetých zkušeností 
z projektu W4W: Obědy pro děti. Je zaměřený 
na děti, jejichž rodina se nachází dlouhodobě 
či dočasně v nepříznivé finanční situaci.
„Děti ze sociálně znevýhodněného prostředí čas-
to nemůžou do školky chodit vůbec, protože je-

jich rodiče nemají dostatečné finanční prostřed-
ky na úhradu celodenní stravy, což je jedna 
z podmínek docházky. Díky zkušenostem z pro-
jektu v základních školách víme, že čím dří-
ve pomoc přijde, tím je to pro dítě lepší,“ říká 
Barbora Nejedlá, hlavní koordinátorka projek-
tu Obědy pro děti a SOS do školky z obecně 

prospěšné společnos-
ti WOMEN FOR WO-
MEN a dodává: „Díky 
projektu SOS do škol-
ky nejsou děti vyřaze-
né z předškolního vzdě-
lávání, získají ve školce 
vyváženou stravu, kte-
rou v období růstu nut-

ně potřebují, socializují se, a navíc se jejich rodi-
če mohou vrátit dříve do práce.“
Měsíční náklady na celodenní školkové stravné 
se dle přijatých žádostí pohybují okolo 1 200 ko-
run na jedno dítě. Průměrná cena v jednotlivých 
krajích je 55 korun za stravné pro dítě na den. 
Do projektu SOS do školky se mohou zapojit 
všechny školky, které mají ve svých třídách dě-
ti, které potřebují pomoci s financováním stra-
vy. Stačí se registrovat na webu https://women-
-for-women.cz/sos-do-skolky/ a zažádat o pří-
spěvek. Projekt zaručuje maximální anonymitu 
a jednoduchou administrativu.
„Projekt SOS do školky vnímáme jako dobrý pří-
klad spojení státu a privátních zdrojů ve prospěch 
dobré věci,“ doplňuje Nejedlá a vysvětluje: „Fun-
gování projektu je možné díky podpoře obecně 
prospěšné společnosti WOMEN FOR WOMEN 
a individuálním i firemním dárcům, kteří přispí-
vají na transparentní účet.“
Realizace projektu byla podpořena Minister-
stvem školství, mládeže a tělovýchovy v rámci 
Podpory účasti dětí na předškolním vzdělávání 
v roce 2024.                                                       (red)
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Dne 4. 12. 2024 jsme si připomněli smutné 5. výročí, kdy nás náhle 
a navždy opustila naše milá kolegyně a kamarádka paní Romana Mora-
wetzová. Vzpomínají kolegyně a kolegové z Vršan.

Kdo Tě znal, vzpomene, kdo Tě miloval, nikdy nezapomene.
Dne 22. prosince 2024 je to 8 let, kdy nás navždy opustil náš milovaný 
manžel, tatínek, bratr, pan Jiří Blažek.
Kdo jste ho znali, vzpomeňte s námi.
Za tichou vzpomínku děkujeme.
S láskou v srdci vzpomínají manželka Danuše  a děti s rodinami.

Dne 14. prosince 2024 uplynulo 10 let od úmrtí 
pana Aloise Schulze, dlouholetého zaměstnance 
Mostecké uhelné společnosti. 
Kdo jste ho znali, vzpomeňte s námi.
Manželka Ivanka Schulzová.

PROJEKT W4W: SOS DO ŠKOLKY  
PODPOŘIL V PRVNÍM POLOLETÍ  
BEZMÁLA 1 000 PŘEDŠKOLÁKŮ

Podpora a spolupráce obcí a těžebních společností ze skupiny Sev.en Česká ener-
gie může mít různou podobu. V Poleradech na Mostecku vypomohla společnost 
Sev.en Inntech jeřábem s plošinou, aby obec mohla ozdobit strom, který roste pří-
mo v centru. Více než dvacet metrů vysoký strom jinak než z plošiny ani ozdobit 
nelze. 
Polerady pro své obyvatele uspořádaly vánoč-
ní jarmark před obecním pohostinstvím, násle-
dovala ohňová show a po ní slavnostní rozsví-

cení vánočního stromu, který patří jednoznač-
ně k největším živým vánočním stromům nejen 
v mosteckém regionu.  

Severočeské společnosti skupiny Sev.en Čes-
ká energie dlouhodobě smluvně spolupracují 
s obcemi v regionu. V Poleradech využívají pro-
středky z partnerské smlouvy například k pořá-
dání oblíbené obecní slavnosti. Její součástí by-
lo v minulých letech i řezbářské sympozium. 
Umělci postupně vytvořili originální dřevěný 
betlém, který je v centru obce v předvánočním 
čase každoročně k vidění.                                 (red)

VÁNOČNÍ STROM ZDOBILI  
Z PLOŠINY JEŘÁBU

SKOKANI DO VÝŠKY DOSTALI DÁREK
Sportovci ze základní školy ve Chvaleticích budou dopadat do měkkého. Z tři-
cetitisícového daru, který škola získala od Elektrárny Chvaletice, pořídila novou 
žíněnku pro skok vysoký. 

Na jaře se Základní škola Chva-
letice obrátila prostřednictvím 
firemního grantu s žádostí o pří-
spěvek na sportovní vybavení. 
Z poskytnuté částky nakonec za-
koupila skokanskou žíněnku.              

   (red)



12 KŘÍŽOVKA

Tajenka křížovky skrývá vánoční pranostiku: „Podle počasí (tajenka 1) Božího narození do svátku Tří králů, (tajenka 2) pro dvanáct měsíců příštího roku.“ 
V minulém čísle jste měli doplnit výrok novináře Jiřího X Doležala: „Odpověď na otázku, co tedy se sezonními depresemi dělali lidé před vynálezem anti-
depresiv, je více než jednoduchá: Nic. Nemedicinalizovali přirozený stav – smutek přicházející s podzimem, s koncem vegetačního cyklu – a podzimní roz-
lady chápali jako zákonitou součást roku, jako pouhou reflexi všeobecného umírání, které příroda každý rok na podzim podstupuje.“ Výhru získávají: Iva-
na Schulzová, Sev.en Inntech; Jan Hájek, Elektrárna Počerady; Jan Fujdl, Břehy. Vyluštěnou tajenku můžete zasílat na adresu: Redakce SEV.EN NOVINY, 
Václava Řezáče 315, 434 01 Most nebo e-mailem: seven.noviny@7group.cz. Ze správných odpovědí vylosujeme tři výherce. Uvádějte přesnou adresu nebo 
pracoviště pro případné doručení výhry.
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